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ترفند رسانه برای دستکاری ذهن مخاطب
 حقیقت در مسلخ رسانه نابالغ

AFP
س: 

  عک

  از اهم کارکردهای رســانه انتشار اطلاعات صحیح است که در قالب های متنوع و 
با اهدف گوناگون صورت می پذیرد تا در پس این فرایند، فکر و رفتار مخاطب را مطابق 
بــا باب میل خــود هدایت کند. پس ایجاد یــک باور قاطع و تبدیل کــردن آن به رفتار 

عادت گونه، هدف غایی رسانه است.
برای مخاطب نیز «رســانه» درکنار ارضای توقعات ریز و درشت او ازجمله تدارک 
ســرگرمی برایش، عمدتا مأمن آبشــخور فکری و مرجع دریافت اطلاعات اســت؛ هر 
مخاطب نحله ای از جریان رســانه ای را برمی گزیند و آن را بر دیگری ارجح می داند تا 
اطلاعاتش را از آن دریافت کند. به همین منوال زندگی روزمره خود را بر مدار رســانه 
گزینشــی اش قرار می دهد و جهان پیرامونش را با آن می ســازد. همین رسانه انتخابی 
هم سنگ محک او در اتفاقات متعدد درون جامعه داخلی و خارجی می شود. یکی به 

مسیر درست می افتد و دیگری کج راهه را پیش می گیرد.
«حقیقت» و «واقعیت» را با علم رسانه درهم آمیزیم؛ دو مفهوم مستقل از هم که 
نظریه پردازان بســیار درباره آن ســخن گفته اند. دقت کنیم که واقعیت گاه با حقیقت 

فرسنگ ها فاصله دارد و اصولا هر واقعیتی، حقیقت نیست. مثلا اینکه آنچه به شکل 
بدیهیات به چشم خود می بینیم، واقعیتی عاری از حقیقت است. حال تصور کنید این 
رســانه است که واسطه دریافت آگاهی باشــد و مخاطب اطلاعاتش را از فیلتر رسانه 

دریافت کند؛ چه اتفاقی ممکن است رخ دهد؟
رســانه غالبا منعکس کننده اطلاعات صحیح و جامع هم نیست، بلکه با دستکاری 
و حتی ســاخت واقعیتی خلاف عالــم واقع، اطلاعات مطلوب خــود را تحت عنوان 
حقیقت به مخاطب عرضه می دارد؛ به عبارتی با دستکاری خاص واقعیت، حقیقت را 
به مسلخ می برد. ممکن است این دستکاری با تدوین، برش و مصادره به  مطلوب یک 
فیلم یا سخنرانی صورت گیرد یا با تغییر زاویه دوربین و شاید با افزودن دروغی هرچند 
کوچک، تمام یا بخشــی از واقعیــت را وارونه جلوه دهد. آدرســی غلط به مخاطبی 
می دهد که خواهان دانســتن است و این دانســتنی ها را از ذره بین حقیقت جست وجو 

می کند.
پس رســانه لزوما هم حقیقت را نمی گوید. اصولا همواره قصد و هدفی بر این کار 

هم ندارد، چه بســا پیامی را که خود می خواهــد، در قالب حقیقتی قلابی به مخاطب 
عرضه می کند. رســانه ممکن اســت مأموریتــش را بر قلب واقعیت بگذارد، چشــم 
مخاطــب را به روی حقیقت ببندد و تصویری را ترســیم کند که مخاطبش تحت تأثیر 

چنین توهمی، اسیر پندار دانایی کاذب قرار گیرد.
در همین میدان اســت که ســواد رســانه ای تأکید می کند که مخاطبان، اطلاعات 
دریافتی از یک رســانه را دانش متقن نپنداشــته بلکه با رجوع به رســانه های دیگر و 
تطبیق مطالب، آن را ابتدا بســنجند و ســره از ناســره دریابند و این وظیفه اخلاقی را 

نسبت به ذهن و باور خود انجام دهند تا در دامن ناآگاهی گرفتار نشوند.
نکته دیگر مورد اشــاره، ظهور تکنولوژی های نوین ازجمله موبایل است که رقیبی 
همسو با فعالیت رسانه هاست که ما را با پدیده «شهروندخبرنگار» و «هر شهروند یک 
خبرنــگار» مواجه کرده که اینان نیز عموما بدون هیچ گونه دروازه بانی، نشــر اطلاعات 
می کنند. درحالی که این امر به همان میزان که اشکالاتی دارد اما در نقطه مقابل، ترفند 
دســتکاری و تحریف واقعیت توسط برخی رسانه های رســمی را نقش بر آب کرده و 

توطئه اطلاعاتی شان را خنثی می کند.
همین پدیده اســت که دیگر شــرایط امن و یکه تازی را از رســانه ها گرفته و دیگر 
نمی توانند به ســیاق قبل، مطالب را آن گونه که دلخواهشــان اســت، دستکاری کنند؛ 
چراکه مثلا انتشــار یک فیلم از این شــهروندخبرنگاران، نه تنها حربه رســانه را برملا 
می کند، بلکه بر مهم ترین سرمایه رسانه که همان اعتبارش است، چوب حراج می زند. 
البته در هزارتوی ترفند رسانه ها، همین موبایل ها نیز گاه مسیر بیراهه برخی رسانه های 
رســمی را در قلب واقعیت طی می کنند و دانسته یا نادانسته، اطلاعات دروغ در ذهن 

مخاطب می ریزند که این خود داستان دیگری است.
همین بس که هیچ رســانه ای ذاتا قابل اعتماد نیســت و مخاطب برای رسیدن به 
حقیقت، حداقل کاری که باید انجام دهد، بررســی مطلب در چند رسانه با طیف های 
فکری مختلف است تا هرچند آنچه را می بیند، ولو به ظاهر واقعی ترین واقعیت باشد، 
به دید تردید بنگرد. مخاطبی که رسانه شــناس باشد و عالم به علم ارتباط، در رسیدن 

به اطلاعات نیز مغلوب توطئه صاحبان رسانه های خاص نخواهد شد.
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 سیاست الاکلنگی آمریکا
با وجــود آنکه برخی معتقــد بودند دولت بایدن در آســتانه 
انتخابات میان دوره ای کنگره  آمریکا و انتخابات کنست در اسرائیل 
فعلا در فاز سکوت سیاسی و انفعال بر سر برجام قرار دارد  ولی با 
رصد مواضع و اقدامات این روزهای واشنگتن آنچه بیش از همه 
پررنگ  اســت، به شــرایطی بازمی گردد که در کل احیای برجام را 
غیرممکــن می کند. البته در این میــان خبرهایی هم از اعتراف به 

شکست دولت بایدن در زمینه احیای برجام به گوش می رسد.
آن گونه که یک رسانه آمریکایی در گزارشی مدعی شده است، 
مقامات دولت بایدن در جلسه ای محرمانه به کنگره اعلام کرده اند 
مذاکرات هســته ای با ایران به بن بست رسیده است. پایگاه خبری 
واشــنگتن فیری بیکن در گزارشــی ادعایی به نقــل از برخی افراد 
حاضر در نشســت محرمانه مقامات دولت جــو بایدن با اعضای 
کنگره آمریکا که دو هفته پیش برگزار شده، آورده است که مقامات 

دولت بن بست مذاکرات احیای برجام با ایران را اعلام کرده اند.
در این راستا دارل ایسا، نماینده جمهوری خواه کنگره از ایالات 
کالیفرنیا در گفت وگو با ایــن پایگاه خبری تلاش کرد ایران را برای 
آنچه به بن بست رسیدن مذاکرات برجامی عنوان کرد، مقصر نشان 
دهــد و گفت: «دو هفته پیش آنها (دولت بایدن) تصور می کردند 
که توافقی وجود دارد اما اکنون می دانند که توافقی در میان نیست 
و در مورد چگونگی رسیدن به یک توافق نیز دچار مشکل شده اند، 
زیرا درباره همه چیز مذاکره کرده اند و در پایان ایران توافقی را که 
مــورد مذاکره قرار گرفت، نمی خواهد». البته فیری بیکن به نقل از 
مقاماتی دیگر نیز ادعا کرد که دولت آمریکا نسبت به حصول یک 

توافق جدید با ایران خوش بین نیست.
دارل ایسا همچنین اظهار کرد: «ما یک سال و نیم از طریق دوست 
خوب و واســطه صادق خود، یعنی روسیه مذاکره کردیم و همان 
چیزی را که انتظارش را داشــتیم به دســت آوردیم. در واقع آنها 
(ایران) توافق بهتری نســبت به قبل می خواهند و اگر یک توافق 
بهتر ارائه ندهید، پس آنها معاملــه را نمی خواهند». فیری بیکن 
در ادامه گزارش خود آورده اســت: «مقامات جمهوری اســلامی 
ایران تأکید دارند که پیشــنهادات آمریکا برای حصول توافق جدید 
به اندازه کافی موجب رفع تحریم ها علیه تهران نمی شود و عدم 

خروج مجدد واشنگتن از توافق احتمالی را تضمین نمی کند».
پیرو گزارش پایگاه خبری واشنگتن فری بیکن، وزیر امور خارجه 
آمریکا نیز در گفت وگویی مدعی شــد خواسته های اخیر ایران در 
روند احیای توافق هســته ای خــارج از چارچــوب مذاکرات وین 
بوده و از نظر او چشــم اندازی برای احیــای توافق در کوتاه مدت 
وجــود ندارد. به گزارش وب ســایت وزارت امــور خارجه آمریکا، 
آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه این کشــور در بخشی از گفت وگو 
با شــبکه ســی بی اس، درباره مواضع ایران در روند احیای توافق 

هسته ای مدعی شــد: «ایران به افزودن مسائل خارج از چارچوب 
به مذاکرات ادامه داده است که ما هم قرار نیست به سادگی به آن 
پاســخ مثبت بدهیم. ما توافقی بد را قبول نخواهیم کرد». بلینکن 
با ادعای اینکه پاســخی که آنها به پیشنهادهای اخیر ارائه شده از 
سوی شرکای اروپایی ما داده اند، گام بزرگی رو به عقب بوده است، 
گفت: «بنابراین، من هیچ چشم اندازی در کوتاه مدت برای به نتیجه 

رساندن این کار (احیای توافق هسته ای) ندارم».
پیش تــر هم آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا در جریان 
ســفر به مکزیک در یــک کنفرانس خبری، با تــلاش برای مقصر 
جلوه دادن ایران، درباره روند احیای توافق هسته ای گفت: «آنچه 
در مدت اخیر در پاسخ ایران به پیشنهاد ارائه شده از سوی اتحادیه 
اروپــا (برای توافق در مذاکرات وین) بوده ایم، به وضوح پســرفت 
اســت و چشــم انداز توافق در بازه ای کوتاه مــدت را غیرمحتمل 
می کند». بلینکــن بر ادعاهایش افزود: «به نظر می رســد ایران یا 
نمی خواهد یا نمی تواند کاری را که برای رسیدن به یک توافق لازم 
اســت، انجام دهد و آنها همچنان به مطرح کردن مســائل خارج 
از چارچوب ادامه می دهند که انجا م شدن توافق را غیرمحتمل تر 

می کند».
در این میان علاوه بر اعتراف به شکســت مذاکرات هســته ای 
توسط دولت بایدن و نیز اظهار ناامیدی بر سر احیای برجام توسط 
مقامات کاخ سفید، آنچه در صحنه عمل می تواند چالش زا باشد 
و نهایتــا مرگ کامل توافق هســته را رقم بزند، به تشــدید اعمال 
تحریم ها علیه ایران بازمی گردد. در همین راستا وزارت خزانه داری 
آمریکا از اعمال تحریم هــای جدید علیه صادرات نفت ایران خبر 
داد. بــه گزارش رویتــرز، وزارت خزانه داری آمریکا روز پنجشــنبه 
(۷ مهر ۱۴۰۱) از اعمال تحریم علیه شــرکت های واقع در چین و 
امارات خبر داد که متهم به دست داشــتن در صادرات نفت ایران 
هســتند. آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجــه آمریکا نیز در بیانیه ای 
اعلام کــرد که برای جلوگیــری از فرار از تحریم ها توســط ایران، 
خزانه داری آمریکا دو شرکت حمل ونقل و انبار «ژانگو» و کشتیرانی 
«دبلیو اس» واقع در چین را به لیست تحریم های خود اضافه کرده 
است. همچنین در بیانیه وزارت خزانه داری آمریکا آمده است که 
این اقدام، شرکت های دلال و صوری ایران در امارات، هنگ کنگ و 

هند را نیز هدف قرار داده است.
وزیر امور خارجه آمریکا در ادامه بیانیه خود آورده اســت: «در 
زمانی که ایران در حال تســریع برنامه هسته ای خود است، ما به 
تســریع اعمال تحریم ها علیه نفت خام و محصولات پتروشیمی 
ایران که ذیل برجام برداشته شده بودند، ادامه می دهیم». بلینکن 
تصریح کرد: «این اقدامات با هدف محدود کردن شــدید صادرات 
نفت و محصولات پتروشیمی به طور منظم ادامه خواهند یافت». 
رئیس دستگاه دیپلماســی دولت بایدن در ادامه هشدار داد: «اگر 

دیگر کشــورها نمی خواهند هدف تحریم های آمریکا قرار بگیرند، 
باید فورا به این گونه تبادلات خاتمه بدهند».

تهران و توپی که در  زمین واشنگتن است
در مقابل اصرارهای آمریکا مبنی بر شکســت مذاکرات بر سر 
احیــای برجام، تهران کمــاکان به دنبال انداختــن توپ وضعیت 
کنونــی در زمین ایالات متحده اســت. در این خصوص حســین 
امیرعبداللهیان، وزیــر امور خارجه در گفت وگو بــا رادیو ان پی آر 
آمریکا و در پاسخ به این سؤال که چند هفته قبل دو طرف و همه 
طرف ها در مذاکرات هســته ای به توافق نزدیــک بودند، اتفاقاتی 
افتاد کــه احتمال توافق را کمتــر کرد، چه اتفاقی افتاده اســت، 
تصریــح کرد: «در مجموع گفت وگوهای مثبــت و رو به جلویی را 
در وین پشــت  سر گذاشــتیم. از ماه مارس تاکنون پیام های زیادی 
را با طرف آمریکایی تبادل کرده ایم.  مســیری طولانی را پشت سر 
گذاشــته ایم و اکنون در گام هایی قرار داریم که موضوعاتی اندک 
ولی مهم روی میز قرار دارد. ما دیپلماســی را راه حل می دانیم و 
برای رسیدن به توافق قوی و پایدار جدی هستیم. آمریکایی ها در 
موضوعــات باقی مانده متنی را دادند که ابهام زیادی در آن وجود 
دارد. به هماهنگ کننده اتحادیه اروپا گفتیم این متن باید شــفاف، 
روشن و قوی شــود. پیشــنهادهایمان را به طرف مقابل از جمله 
آمریکا ارائه کردیم و متن را شــفاف تر بیــان کردیم تا خیلی قابل 
تفسیر نباشد. ما برای توافق، جدی هستیم اما نمی دانیم آیا طرف 
آمریکایی واقع بینی و شــجاعت لازم را برای اتخاذ تصمیم دارد؟ 
البته آنها گاهــی اوقات از مشکلاتشــان در درون آمریکا و کنگره 
می گویند. اینها مشــکلات طرف آمریکایی است. من هم هر هفته 
به مجلس مــی روم و به مخالفان برجام پاســخ می دهم. لذا در 
مورد برجام اگر طرف آمریکایی مشکل داخلی دارد، ما هم مشکل 
داخلی داریم ولی ما شجاعانه پای میز مذاکره آمده ایم و منطقی 

مذاکره می کنیم».
علاوه بــر رادیو ان پــی آر، المانیتــور هم در ســؤال مهمی از 
امیرعبداللهیــان پرســیده بود که چــرا ایران به طور مســتقیم با 
آمریکا بــرای حل موضوعات نهایی مذاکره نمی کند؟ آیا مذاکرات 
غیرمســتقیم تا حدی خسته کننده نیســت؟ چرا ایران از مذاکرات 
رودررو با آمریکا دوری می کند؟ که وزیر امور خارجه دولت رئیسی 
در پاســخ بیان کرد: «ما از نشست رودررو با آمریکا نگرانی نداریم، 
اما باید فایده و نتیجه ای بر آن مترتب باشــد. یک زمان، قرار است 
تحول بزرگی رخ بدهد. مسیر روشنی وجود دارد و اگر گفت وگویی 
صورت بگیرد نفعی در آن گفت وگــو برای ایران و منافع ملی آن 
وجــود دارد. در گفت وگوهایی که الان داریــم در بهترین حالت و 
بازگشت همه طرف ها به برجام، فقط تحریم های ثانویه برداشته 
می شــود ولی بــاز هم تحریم هــای اولیه می مانــد. البته آن هم 
چنانچه همه چیز خوب انجام شــود و برجام خوب کار کند. خب، 

پیام های ما مکتوب تبادل می شــود. شفاهی منتقل می شود و در 
همین حد می توانیم کار را به نتیجه برســانیم. اگر طرف آمریکایی 
اراده و نیت جدی خود را بخواهد نشــان دهد. ما در همین جا هم 
(در حاشــیه برگزاری مجمع عمومی سازمان ملل) از آمریکایی ها 
ایــن پیام را دریافت کردیم که بیایید با هم مســتقیم مذاکره کنیم، 
ولی در هر مذاکره مســتقیم باید نفعی باشد، به ویژه میان ایران و 
آمریکا با همه حساســیت ها و رفتاری کــه آمریکایی ها به بدترین 

اشکال در چهار دهه گذشته با ایران داشته اند».
المانیتور در ادامه این مصاحبه پرســید کــه در نبود مذاکرات 
مستقیم، آیا تهران از مذاکرات غیرمستقیم جدیدی حمایت می کند 
که امیرعبداللهیان گفت: «ما آخرین پیشــنهادات خود را به طرف 
آمریکایی داده ایم. در پیشــنهادهایی که ارائه دادیم، محتوای متن 
را تغییــر ندادیم. توازن در متــن را تغییر ندادیم اما راجع به آنچه 
توافق داریم، متن را قوی تر کردیم. تفاوت متن ما در ســه موضوع 
باقی مانده با متن آمریکایی در این اســت. اولا پایه متن، پیشــنهاد 
جوزپ بورل اســت، طرف آمریکایی حدود ۱۰ روز متن را بررســی 
کرد. متنی را طرف آمریکایی تحویل داد که می شــود تفســیرهای 
متعددی از آن کرد اما معتقدیم متن باید شفاف و کمتر قابل تفسیر 
باشد. اما در سه، چهار موضوع باقی مانده که تبادل پیام داریم، ما 
متنی را دادیم که شفاف است. اگر طرف آمریکایی با دقت متن را 
مطالعه کند و اگر قصد رســیدن به توافق را داشته باشد، ما مسیر 
را کاملا باز گذاشــته ایم. اگر طرف آمریکایی نیاز داشــته باشد دور 
جدیدی از مذاکرات از طریق هماهنگ کننده و اتحادیه اروپا انجام 
شود، ما آن را رد نمی کنیم یا می توانیم کماکان از طریق تبادل پیام 
به درک مشترکی برسیم».  وزیر امور خارجه تصریح کرد: «ما واقعا 
برای رسیدن به توافق جدی هستیم. ما مذاکره کردیم که به نقطه 
توافق برســیم. طرف آمریکایی هم از حسن  نیت صحبت می کند، 
لــذا در مراحل مختلف هم ما ابتکاراتی را روی میز گذاشــتیم که 
مذاکرات را از بن بســت خارج کردیم. مذاکره کنندگان آمریکایی و 
غربی دو عبارت دارند که همیشــه آن را در مذاکرات خیلی تکرار 
می کنند. وقتی موضوعی که ساده حل می شود می گوییم برویم با 
روشی ساده حلش کنیم می گویند نه، این یک بسته است. مسائل 
را گــره می زنند و پیچیده می کنند. مثل ســؤال شــما. ما به دنبال 
بازگشت به برجام هستیم برای نفع اقتصادی مان. این موضوع در 
مقابل فعالیت صلح آمیز هسته ای ایران است. بعد شما می پرسید 
حالا نمی شود در منطقه تضمین را پیدا کنید. اینها دو موضوع جدا 
از هم اســت. ویژگی دوم غربی ها در مذاکره با ما این است که در 
هر مرحله می گویند این همه آن  چیزی اســت که ما می توانستیم 
بدهیم. سه ماه مذاکره را طولانی می کنند بعد دوباره چیزهایی را 
می پذیرند در حالی که همان سه ماه قبل می توانستند بپذیرند و در 
متن قرار دهند. وقتی ما این رفتار را می بینیم، می پرسیم اینها واقعا 

دنبال توافق هستند یا فقط دوست دارند موضوع طولانی شود؟».
وزیر امور خارجه دولت رئیسی در ادامه پاسخش به المانیتور 
عنوان کــرد: «در اثنای مذاکرات نیز پیام هایــی برای ما می آید که 
دولت آمریکا مشــکلات داخلی دارد و انتخابات کنگره را در پیش 
دارد. مــا هم در مورد مذاکرات مشــکلات داخلــی داریم. تقریبا 
مرا هر هفته کمیســیون سیاست خارجی یا صحن علنی مجلس 
کشــورم احضار می کند و باید موجی از انتقادات را پاســخ دهم. 
ستون نویسان ایرانی علیه ما مقاله می نویسند. شرایط ما در داخل، 
اگر سخت تر از آمریکایی ها نباشد به اندازه آمریکایی ها هست. ولی 
ما تا الان شــجاعانه و عاقلانه در میــز مذاکره حضورمان را حفظ 
کرده ایــم. البته پیام های زیادی از آمریکا می گیریم که می گویند ما 
حسن  نیت داریم. امیدواریم این پیام ها تبدیل به عمل شود. به هر 

حال ما برای رسیدن به یک توافق قوی و پایدار جدی هستیم».
البتــه امیرعبداللهیــان در مصاحبــه ای دیگــر بــا روزنامــه 
نیویورک تایمز و در پاســخ به این پرسش که اگر مذاکرات شکست 
بخورد یا دچار فروپاشی شــود، واکنش ایران چه خواهد بود و آیا 
غنی سازی بیشتری در سطوح بالاتر انجام خواهد داد؟ عنوان کرد: 
«مــا مذاکره کرده ایم نه فقط برای مذاکره، بلکه برای رســیدن به 
نتیجــه ملموس. این وضعیت را آمریــکا و آقای ترامپ به وجود 
آورده است. ما از سال ۲۰۱۵ هیچ نفع اقتصادی از برجام نبرده ایم. 
البته این هم عجیب است که آقای بایدن از یک  طرف رفتار ترامپ 

را قبول ندارد ولی همان مسیر تحریم ها را دنبال می کند».
این نگاه وزیر امور خارجه دولت رئیسی و دیگر مقامات دولت 
ســیزدهم حکایت از آن دارد که ظاهرا آمادگــی برای مذاکره به 
موازات نبود اراده مشخص برای احیای برجام توسط دولت رئیسی 
به عنوان راهکاری در دستور کار تهران قرار گرفته است، در صورتی 
که این روند به باور کارشناسان بسترساز بیشتر مشکلات اقتصادی 

خواهد بود.
البته متأســفانه به دلیل ضعف اجرائی، هم در دولت روحانی 
و هم در دولت رئیسی برای عدم احیای برجام، ما شاهد وضعیتی 
هســتیم که حتی در صــورت موفقیت مذاکــرات و احیای توفق 
هســته ای نمی توان به زودی روی منافع اقتصــادی و تجاری آن 
برای کشــور حساب جدی باز کرد؛ کما اینکه بســیاری از ناظران و 
کارشناســان حوزه سیاست خارجی و اقتصاد بین الملل هم به آن 
اذعان دارنــد. در عین حال باید به این واقعیت انکارنشــدنی هم 
توجه کرد که عدم احیای برجام می تواند وضعیت توسعه کشور را 
با چالش های بیشتری همراه کند. به دیگر سخن عملکرد اجرائی 
طرفین مذاکرات به نحوی بوده است که احیای برجام دیگر شاید 
آن طور که باید نفع اقتصادی ندارد، ولی عدم احیای برجام تشدید 
مشــکلات اقتصادی را نشــان خواهد داد و می تواند زمینه تداوم 

نقدها را فراهم کند.

گزارشی از فراز و فرودهای دوباره برنامه جامع اقدام مشترک و عقب نشینی های جدید

برجام دوباره در جا زد؟
شــرق: در ســایه اتفاقات دو هفته اخیر در کشور، عملا اخبار و تحولات مربوط به برجام به حاشیه رفته است. این در حالی اســت که به عقیده بسیاری از تحلیلگران یکی از عوامل اصلی 
و ریشــه ای برای بروز برخی اتفاقات به تأثیرات مخرب تداوم تحریم ها بر اقتصاد و معیشــت کشــور بازمی گردد. از این رو تعلل و تأخیر دولت رئیسی در احیای توافق هسته ای یکی از 
پارامترهایی اســت که به شکل جدی و حتی مســتقیم سبب شکل گیری انتقادات شده است. این در حالی است که نباید فراموش کرد احیای برجام در کوتاه  مدت و به صورت فوری و آنی 
روی فضای سیاســی – اجتماعی کشور اثر مثبت خود را خواهد داشــت. با وجود اهمیت احیای توافق هسته ای بر ثبات و تقویت توسعه کشور، اخبار حکایت از آن دارد که ظاهرا برجام 
دیگر احیاشدنی نیست. اگرچه در دوره ها و برهه های متعدد زمانی شاهد فراز و فرودهایی در زمینه مذاکرات بر سر احیای برجام بوده ایم  ولی این بار گویا شکست گفت وگوها و عدم احیای 
برجام جدی تر از هر زمان دیگری جلوه می کند. خاصه آنکه اروپایی ها صراحتا عنوان کرده اند پیشــنهاد جوزپ بورل، مســئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا برای احیای برجام بهترین و 
آخرین راهکار در این زمینه بود که تحولات نشــان از آن دارد که این پیشنهاد هم مانند دیگر راهکارها به شکست رسیده است و این اخبار منفی در چند روز گذشته تأثیر خود را روی بازار 

نشان داده است؛ چنان که دلار در بازار آزاد وارد کانال ۳۲ هزار تومانی شد و در صورت تداوم این وضع یقینا رکورد دولت رئیسی در سقوط ارزش پول ملی دوباره شکسته خواهد شد.

دبیر کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس شــورای اســلامی با اســتقبال از اظهارات 
رئیس جمهوری درباره لزوم نظام مند کردن طرح پیشــنهادها، انتقادها و احیانا اعتراض ها و 
همچنین اصلاح برخی قوانین و روندها گفت: مجلس شــورای اســلامی در اجرای وظیفه 
قانون گذاری خود آمادگی دارد که لوایح دولت را در این زمینه با اولویت در روند قانون گذاری 
قــرار دهد و در قالب قانون برای اجرا به دولت تقدیم کند.  محمدتقی نقدعلی در گفت وگو 
با ایسنا با اشاره به بخش هایی از صحبت های رئیس جمهور در گفت وگوی تلویزیون شامگاه 
ششم مهر اظهار کرد: ریاست محترم جمهوری در گفت وگوی اخیر تلویزیونی خود با مردم 
مطالب ارزنده ای درباره نتایج سفر به نیویورک و همچنین مباحث مرتبط با مذاکرات هسته ای 
و اقدامات انجام شده از سوی دولت و همچنین اتفاقات اخیر در کشور داشتند.  او با بیان اینکه 
«مشخصا آنچه رئیس جمهوری درباره نظام مند کردن و ایجاد بستر طرح پیشنهادها، انتقادات 
و احیانا اعتراضات مطرح کردند، موضوع درخور  توجه و تأمل برانگیزی اســت»، تأکید کرد: 
مجلس شورای اســلامی در اجرای وظیفه قانون گذاری خود هر لایحه ای را که دولت لازم 

بداند در اجرای اصول قانون اساسی که اظهار نظر ملت و انعکاس آن به حاکمان و همچنین 
طرح مطالبه از حاکمان را حقی مسلم می داند، تهیه و تنظیم کند، آمادگی دارد آن لایحه را 
با اولویــت در روند قانون گذاری قرار دهد و در قالب قانون جهت اجرا به دولت تقدیم کند. 
 دبیر کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس همچنین درباره نقش مجلس درخصوص اصلاح 
قوانین و مقرراتی نظیر روند مربوط به حجاب، عفاف و گشــت ارشــاد اظهار کرد: روندها و 
راه های کوتاه تری وجود دارد تا بدون آنکه حساسیت های خاصی ایجاد یا اسبابی برای بازی 
دشمنان فراهم شود، بسیاری از قوانین و احکام قانونی و شرعی شکل اجرائی به خود بگیرند.
به نظر می رسد تغییر رویه هایی هم که در کلام رئیس جمهوری بود، ناظر بر روش های اجرای 
قانون است.  نقدعلی افزود: مجددا تأکید می کنم که اگر برای اصلاح روش های اجرای قانون 
نیز ضرورتی در قانون گذاری وجود داشــته باشــد، چه در قالب لایحه دولت و چه در قالب 
طرح، یقینا مجلس آماده ورود به موضوع است. اما با توجه به اینکه دولت مجری قانون و 
عهده دار مسئولیت مدیریت جامعه است و مقام معظم رهبری نیز در این زمینه مکررا تأکید 

کرده اند، اولویت با این است که موارد مورد نیاز جهت اصلاح در قالب لایحه تقدیم مجلس 
شــود. در مجلس این آمادگی را داریم که هر موردی را که به تشــخیص رئیس جمهوری و 
اعضای کابینه نیاز به اصلاح داشــت، در فرایندهــای قانون گذاری مورد توجه قرار دهیم.  او 
تأکید کرد: فارغ از صحبت های رئیس جمهوری، به نظر می رســد با توجه به تغییراتی که در 
زمــان اتفاق می افتد، بعضی روندها و رویه ها باید به روز و اصلاح شــوند. خود مجلس نیز 
در این زمینه نظراتی دارد و چنانچه لایحه ای از ســوی دولت ارائه شــود، نظرات خود را در 
ذیل آن لایحه اعلام می کنیم.  این نماینده مجلس در پایان با تأکید بر اینکه هر کجا که روند 
غلطی وجود داشــت باید به آن اذعان و اقرار کنیم، گفت: حضرت علی (ع) در خطبه پنجم 
نهج البلاغه می فرمایند «ریشه فتنه ها، تبعیت از هوای نفس و بدعت ها و مواردی است که 
در دین بوده و وارد دین شــده اســت»؛ بنابراین اگر همه ما حول محور حق باشم و نه حول 
محور هوا و همه از حق تمکین کنیم، اختلافات از بین می رود. مسلما روش و کیفیت برخی 

از رویه ها با توجه به روحیات جوانان امروزی باید اصلاح شود.

مجلس آماده همکاری با دولت برای ایجاد بستر اعتراضات قانونی  است


